
EDUCAŢIA TEATRALĂ A PUBLICULUI 

O aLtă fraţă 
a pïobtenieL 

n egătura teatrelor cu spectatorii e o problemă vitală pentru noi, şi 
de aceea merită s-o analizăm pe toate feţele. Să facem spectacole 
bune, foarte bune. excelente — iată o faţă esenţială a problemei ; 

e datoria şi însăşi raţiunea noastră, a profesioniştilor teatrului, de a fi. Publicul 
va veni în număr mare la spectacolele bune — şi afirmaţia e firească. Totuşi, nu 
se întîmplă cu regularitate aşa. 

Practica vieţii teatrale ne arată că nu e întotdeauna suficient să oferim 
publicului spectacole impecabile. Şi că, aşa cum noi, cei din teatre, facem perma
nent eforturi de a ne educa şi perfecţiona, tot aşa trebuie să fie sporite şi 
eforturile de pregătire şi educare a publicului. 

Arta teatrală contemporană e un fenomen complex, care implică o seamă 
de factori ce nu pot rămîne necunoscuţi marelui public. Dar, mai aies, ea se înte-
meiază pe convenţie, pe un fel de „acord" sau „contract" între public şi artişti 
asupra celor ce se petrec pe scenă. Teatrul nu e viaţa însăşi, ci realitate mediată, 
reflectată şi transfigurată artistic. Teatrul bun — text şi interpretare — e un feno
men viu de cultură. De aceea, nu poate fi „consumât" fără un minim de pregătire, 
de înţelegere, de cunoaştere a propriului său alfabet. E adevărat, spectacolele bule-
vardiere din trecut — cu faimosul lor triunghi şi cu intriga loi* simplistă — nu 
pretindeau nici un fel de aparat de cunoaştere prealabil. Dar tot atît de adevărat 
e că masele largi nu aveau accès la teatru (în primul rînd, din punct de vedere 
economic), iar „elita" înlocuia adevărata cunoaştere estetică prin snobism şi falsă 
sensibilitate. Astăzi însă, marile mase au accès la teatru si—1 simt ca pe o necesitate. 
In acest sens, politica de culturalizare, de ridicare spirituală, dusă de regimul 
nostru democrat-popular, a obţinut rezultate excepţionale. Trebuie să ne străduim 
cu toţii — şi nu numai noi cei din teatre, după cum vom vedea — să îmbogăţim 
aceste rezultate, să le ducem mai départe, să determinăm necesarul sait de calitate 
al publicului nostru, salt pe care acumulările de pînă acum îl îndreptăţesc din plin ! 
Analiza précisa, neîndulcită, a fenomenului teatral ne duce la concluzia că avem 
un public atent, generos, cu o participare vie şi pasionată, dar nu întotdeauna cu 
totul pregătit pentru a gusta şi înţelege întreaga gamă de expresivitate a fenome
nului teatral. 

Să încetăm atunci noi, regizorii, şi actorii, şi scenografii, căutările noastre 
întru perfecţionarea şi ridicarea continua a nivelului artistic al speotacolelor ? Ar 
fi gresit, cred eu. Mai bine să ne străduim mai mult în opera de educare şi formare 
a publicului. Stadiul actual al artei noastre, cît şi cel al aptitudinilor publicului 
— căci şi la public se poate vorbi de aptitudini — permit acest lucru. Cum ? 

Educarea şi ascuţirea capacităţii de înţelegere a publicului sînt posibile. Dacă 
n-aş fi văzut cu ochii, eu însumi, în Uniunea Sovietică, aş tăcea, dar am văzut 
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In pauza unui matineu cu Pasărea albastră. la M.H.A.T.. cum o educatoare explica 
unui grup de elevi, nu mai mari de 9—10 ani, cine au fost Stanislavski şi Nemi-
rovici-Dancenko, cum a luat fiinţă Teatrul de Artă, cînd s-a jucat pentru prima 
oară Pasărea albastră, care i-au fost interpreţii de la premieră şi aşa mai départe. 
Toate acestea, pe materialul iconografic oferit chiar de acest teatru, pe culoarele 
sale. Am văzut, tot la M.H.A.T., la sfîrşitul spectacolului Fraţii Karamazov, cum 
un grup de tineri şi tinere, probabil studenţi, în loc să alerte la garderobă. s-au 
îngrămădit în faţa rampei, pentru a-1 ovaţiona pe Livanov. Cei mai în vîrstă au 
rămas la locurile lor, aplaudînd minute în şir, despărţindu-se cu greu de sala de 
spectacol. Asemenea manifestare reprezenta un adevărat act de cultură, nu era 
doar expresia unui entuziasm de moment. 

Dar să ne uităm în jurul nostru, să aruncăm o privire în domeniul celor-
lalte arte. în muzică, să zicem. Acolo se face mult mai mult în privinţa educării 
publicului. în fiecare săptămînă, la radio se pot asculta emisiuni (reluate de mai 
multe ori), sub titlul „Ghid muzical", în care se explică, amănunţit şi cu exem-
plificări, noţiuni de teoria şi istoria muzicii (ce e o sonată, ce înseamnă un triolet, 
cum au évoluât diferitele specii de compoziţie etc. etc.). în fiecare săptămînă, 
afişele Filarmonicii anunţă concerte-lecţie prin care publicul se familiarizează cu 
mijloacele spécifiée muzicii şi cîştigă o sporită capacitate de înţelegere a concer-
telor propriu-zise. 

Apropiindu-ne de sfera teatrului, notăm iniţiativa — mai veche, dar feri-
cită — a Teatrului satiric-muzical „C. Tănase", încununată de succès cu cel de-al 
treilea ciclu, Tănase şi revista, care — pe lîngă că introduce publicul în pro-
blemele şi în limbajul specific revistei — a cuprins spectacole de un incontes-
tabil nivel. 

Au existât şi cred că mai exista initiative asemănătoare şi în teatre. Mă 
refer la aşa-numitele „conferinte expérimentale". Numai că — lăsînd la o parte 
neregularitatea în programarea lor — aceste manifestări se fac oarecum „supra-
plan" şi cu „fragmente", cu actori neîntrebuintati în alte spectacole, şi, în general, 
au un evident caracter de improvizaţie. Scopul educativ şi de formare a publicului 
nu e atins în măsura necesară. Salutară, în această privinţă, ni se pare recenta 
initiative a studioului de televiziune cu emisiunile sale de privire istorică asupra 
teatrului. Dar numai istorică ? 

De altfel, înseşi aceste noi mijloace de educare a publicului dovedesc că 
problema e actuală. Teatrul, scena, arta dramatică au un limbaj al lor, specific, 
cristalizat de-a lungul întregii istorii a spectacolului şi împrospătat de suflul 
nou al metodei realist-socialiste de creatie. Un regizor, un actor, un scenograf 
au datoria să se facă înţeleşi de public în exprimarea artei lor. Dar limbajul 
lor, mijloacele prin care se exprima trebuie să aibă un numitor comun cu putinţa 
de receptare a publicului. Desigur, dialogul e mijlocul direct de comunicare cu 
publicul. Dar în spectacol dialogul trăieşte şi prin elemente ajutătoare : printr-o 
mişcare adecvată, niciodată întîmplătoare, prin lumini, prin decor şi recuzită etc. 
E ştiut, aceste elemente nu vorbesc prin ele însele — altfel ar fi formale sau 
formaliste —, ei prin ceea ce ele figurează sau, mai bine zis, transfigurează. Or, 
limbajul acesta figurât, metaforic, trebuie înţeles la valoarea lui reală de către 
public. Am luptat şi luptăm împotriva montărilor naturaliste şi vulgarizatoare. 
Trebuie să luptăm acum pentru a spori capacitatea spectatorului de a ne însoţi 
cu mintea limpede în căutările noastre creatoare, căutări cerute, în bună parte, 
chiar de construcţia neconformistă a dramei (Brecht, Maiakovski, Vîşnevski etc., 
cît şi mulţi dintre autorii noştri contemporani). De prisos să adaug că e départe 
de mine gîndul de a mă referi la falsele inovaţii, de a justifica diferite „rătăciri" 
regizoral-scenografice. 

Practic, ce cred că s-ar putea face în sensul celor scrise mai sus ? Mă 
gîndesc, în primul rînd, la spectacole pe care le-aş denumi, prin analogie, specta-
cole-lecţie sau model. Orice teatru îşi poate alege sau „sacrifica" din repertoriul 
stagiunii cîte un spectacol pe care să-1 considère exemplar, fie din punct de 
vedere al istoriei dramaturgiei, fie din punct de vedere al realizarii artistice, fie — 
şi acest lucru e de dorit şi de aşteptat — din amîndouă punctele de vedere. Ca 
să mă fac întcles : un Shakespeare la National sau la Teatrul „Lucia Sturdza 
Bulandra" ar putea fi un model, prezentat, fireşte, cu o introducere, cu un cuvînt 
în care să se vorbească nu atît despre autor, cît despre felul în care a fost 
conceput şi realizat scenic acel text Shakespearean de teatru. în orice caz, aceste 
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spectacole trebuie să fie adevărate „prototipuri", reprezentative în ce priveşte dra-
maturgia şi stilul respectiv. Cel dintîi chemat în acest sens e Teatrul National 
„I. L. Caragiale", tocmai pentru că e „prima scenă a ţării". 

E uşor de înţeles că aceste spectacole sînt menite să rămînă multă vreme 
în patrimoniul teatrelor, ele constituind un fel de „rapel", un fel de filon prin
cipal de artă teatrală, la care să se recurgă ca la un izvor de apă vie. Şi iată 
cum, în mod organic, de problema educării publicului se leagă condiţia calităţii 
spectacolelor noastre şi, în special, problema repertoriului permanent. Fiindcă 
prin repertoriu permanent nu trebuie înţeleasă numai piesa care ţine multă 
vreme afişul, ci în primul rînd valorile spectacologice, certe şi valabile pentru 
o mare perioadă de istorie vie, traita, a teatrului. (Cinematografia a simţit şi ea 
această necesitate educativă, şi de aceea se organizează serile „prietenilor filmu-
lui"). Să nu uităm că timpul trece, lucrurile evoluează, generaţiile se succed. De 
ce să privăm noile generaţii de spectatori — şi nu generaţiile, ci „promoţiile" 
anuale — de posibilitatea de a se educa teatraliceşte ? De ce să ştie cei mai tineri 
dintre noi despre marile victorii aie teatrului nostru — regizorale, actoriceşti sau 
scenografice — numai din auzite, din spusele unor „privilegiaţi" de dinaintea 
lor ? Ca la o carte „de căpătîi", ca la o mare simfonie, ca la un tablou celebru, 
spectatorii noştri trebuie să aibă accès şi la spectacole teatrale „de căpătîi". Şi 
au fost şi sînt destule ! Nemaivorbind că în felul acesta se „păstrează" şi valo
rile individuale : interpretări actoriceşti remarcabile, viziuni regizorale sau de 
pictori-scenografi demne de patrimoniul cultural al ţării. 

Asemenea spectacole ar constitui, cred, pentru publicul nostru un foarte 
eficace mijloc de a-şi însuşi — prin tot ce e mai bun şi mai sigur — „alfabetul" 
artei noastre. Să nu vulgarizăm noţiunea de „spectacol popular" sau „accesibil", 
înţelegînd prin aceasta că spectatorului i se dă totul „mură-n gură", fără a i se 
cere ni ci un efort de inteligenţă şi sensibilitate. înţelese aşa, aceste spectacole nu 
ar face să progreseze nivelul publicului nostru. Să recunoaştem mai bine deschis, 
fără făţărnicie, că şi teatrul — alături de celelalte arte — îşi are limbajul său 
propriu, a.b.c.-ul său, de care e bine să se ţină seamă. Nu poţi citi o carte, oricît 
de curgător ar fi scrisă, fără a cunoaşte alfabetul, fără a şti să citeşti. La fel 
eu teatrul : nu poate fi înţeles şi gustat eu folos decît ţinînd seamă de trăsăturile 
sale spécifiée. S-ar putea crede, altfel, că teatru poate face oricine şi oricum, fără 
nici un fel de pregătire anume. La urma urmei, chiar şi nouă, profesioniştilor din 
teatre, înainte de a ne descoperi talentul, nu ine-a deschis cineva gustul, nu ne-au 
însufleţit pasiunea pentru teatru : un profesor de literatură, un artist, un spectacol 
văzut ? Şi n-a însemnat aceasta o „introducere" în teatru ? 

Se spune că spectacolul de teatru e efemer, că e un fenomen ireversibil, că 
are o viaţă numărată în ore, şi că o interpretare, oricît de izbutită, nu trăieşte 
decît o seară. Adevărul acesta e numai partial. E de datoria noastră să luptăm 
pentru ca valorile teatrului să aibă o duratâ cît mai mare. Unele spectacole-model 
existente în teatrele noastre ar veni tocmai în sprijinul acestei idei, în folosul tutu-
rora şi în primul rînd al spectatorului. (Din nou îmi amintesc că la Moscova 
Aristocraţii se joacă din 1935, Liubov Iarovaia — eu unele întreruperi — din 1924, 
ca să nu mai pomenesc pentru a doua oară de Pasărea albastra, care se joacă de 
aproape 60 de ani.) 

înainte de a încheia, aş îndrăzni să mai fac o propunere. în şcoli se împăr-
tăşesc elevilor noţiuni fundamentale privitoare la toate artele. Orarul şcolarului 
cuprinde lecţii de muzică, cuprinde obiectul „istoria artelor" — pictură, sculpture, 
arhitectură —, ba sînt chiar ore practice de desen. Numai despre arta teatrului 
nu se vorbeşte. Să ne înţelegem : copiii învaţă literature dramatică, în cadrul isto-
riei literaturii sau al teoriei literare, cunosc autori şi piese. Dar nu învaţă nimic 
despre cum trebuie privit şi înţeles un spectacol de teatru. Aş fi foarte bucuros să 
ştiu că exista posibilitatea de a introduce în programa analitică — bineînţeles, nu 
ore de „spectacologie" sau teatrologie — paragrafe sumare despre arta şi istoria 
spectacolului de teatru, ca un supliment necesar la studiul literaturii dramatice. 

Iată-mă intrat, aproape fără să-mi dau seama, în domeniul... învăţămîn-
tului. Să nu ne speriem : nu e învăţămîntul o problema de educaţie, iar educaţia 
nu e tema pe care am încercat s-o discutăm ? N-ar fi cîtuşi de puţin rău, eu alte 
cuvinte, ca acţiunea de educare a publicului nostru să înceapă chiar din şcoală ! 
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